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U s n e s e n í 
z 8. zasedání zastupitelstva Obce Černá v Pošumaví ze dne 

26. 5. 2015 
Z a s t u p i t e l s t v o   o b c e : 
Schvaluje: 

1. Žádost o půjčku z „Fondu rozvoje a bydlení“ na nový kotel 
pro pana Štěpku Vladimíra ve výši 40 000,- Kč a stanovuje úrok 
3% s dobou splatnosti do 4 let dle podmínek FRB. 

2. Smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene na p. č. 
1399/2 a 1399/3 z důvodu umístění vzdušného vedení VN, 
uzemnění, sloupové trafostanice a kabely NN s uzemněním 
pro E.ON Česká republika s.r.o. IČ: 257 33 591 za úplatu. 

3. Smlouvu s Jihočeským krajem na realizaci projektu „Novostavba 
garáže pro hasicí techniku“. 

4. Směnu pozemku ve vlastnictví obce Černá v Pošumaví p. č. 
216/8 o výměře 3 255 m2 v hodnotě dle znaleckého posudku 
č. 2523-53/15 1 911 400,- Kč za pozemek p. č. 212/13 o výměře 
5 634 m2 ve vlastnictví manželů Voskových v hodnotě 563 400,-
 Kč - doplatek ve výši 1 348 000,- Kč je splatný před podpisem 
smlouvy. 

5. Pronájem části pozemků p. č. 195/2 a 1506/135 pod stánky 
na pláži p. I. Ondráčkové 100,- Kč/rok za m2. 

6. Zveřejnění záměru prodeje pozemků p. č. 216/15, 216/16 a 
216/17. 

7. Výši nájemného v domcích pro seniory ve výši 23,39 Kč/m2. 
8. Přípravu na dotaci „Novostavba 12-ti bytových jednotek 

pro seniory – ETAPA II“. 
9. Žádost o změnu užívání stavby – z účelu občanské vybavenosti 

na účel rodinného bydlení pro vlastníka nemovitosti parc. č. 
203/29. 
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10. Výpověď z nájemní smlouvy o nájmu pozemku p. č. 372/1 
na parkovací stání panu R. Kříhovi z důvodu neplatnosti 
územního plánu obce Černá v Pošumaví. 

zastupitelstvo obce 

 

Dvacítka českých přísloví /mládí, stáří, 
děti, rodina/ 
 
Kdo se v mládí učil leda, bude volat v stáří: „Běda!“ 
Mladého raka starý rak trestal, proč leze znak: neukázal mu lépe jak, i 
lezou podnes oba tak. 
Hodné děti jsou největší štěstí. 
Dříve než je zajíček, má být pěkný trávníček. 
Dobrá žena lepší nad zlatý sloup. 
Jaký mlynář, taký mlýn, jaký otec, taký syn. 
Kázeň a dobrá metlička k dobrému vede Jeníčka. 
Běda té slepici, na které se jestřáb učí. 
Škoda každé rány, která padne vedle. 
Mladý stromek ohneš, starý ne. 
Je lépe, aby plakaly děti než otcové. 
Běda tomu dvoru, kde tele rozkazuje volu. 
Před svatbou se dívej, po svatbě shovívej. 
Mládí a stáří se těžko dohodnou. 
Přílišná láska dítěti škodí. 
Žena vidí hluboko, muž daleko. 
Kde muž neslyší a žena nevidí, jsou oba spokojeni. 
Miluj s mírou, dlouho ti to vystačí. 
Co máme, nevíme, až když to ztratíme. 
Kdo si srdce dodává, se štěstím se potkává. 

vybral F. Z. 
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Zprávy ze školy 
Měsíc květen patří především 
maminkám, proto i my jsme pro ně 
připravili letos trošku jiný program. 
Nejdříve si s námi všichni společně 
zacvičili, pak na ně čekalo 
překvapení v podobě vystoupení 
známého barmana pana Davida 
Neumana. Maminky si svůj dárek - 
míchaný nápoj - musely nejdříve 
zasloužit, proto společně s dětmi 

měly za úkol vyluštit „Pohádkový kvíz“. I když počasí nebylo úplně 
perfektní, oslava se vydařila a všichni odcházeli spokojeni. 
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Děti svůj svátek oslavily jako tradičně na Olšině, kde zároveň byly 
předány dárky za nejlepší výkresy, které jsme vytvářeli při vyučovacích 
hodinách. Z naší školy byla vyhodnocena díla Kateřiny Madejové, Nelly 
Balounové, Anny Malé, Martina Melounka a Terezy Sládkové. 

učitelky školy 
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VYBÍRÁM ZE STARÝCH NOVIN   
S přilbou i svítilnou na čočku (Jihočeská pravda 11. 9. 1981) 
Dnes už málokdo pamatuje, že v oblasti Černé v Pošumaví kdysi 
pracovalo v podzemí kolem tisícovky lidí. Grafitová ruda se tady těžila 
již v osmnáctém století, existovaly tu nejen doly, ale i úpravna a další 
zařízení. Přesto se s horníky v tomto kraji můžeme setkat i v dnešní 
době. Stačí urazit dva kilometry směrem k Dolní Vltavici, odbočit 
doleva a už je vidět typické těžní kolo na vršku šachty: provoz 
netolického závodu Rudné doly Bližná, důl Václav. Kola na věži se tady 
točí téměř třicet let. Geologický průzkum v těchto místech zjistil čtyři 
„čočky“ grafitové rudy. Ano, čočky, protože ložiska grafitu mají 
pod zemí tvar dvou talířů položených obráceně na sebe a ke všemu 
ještě skloněných pod různým úhlem. Proč? To je stejně, tak jako původ 
rudy, záhadou. Na otázku, zda je původu organického či 
anorganického, nedá žádný geolog uspokojivou odpověď. 
„Pojedeme dolů“, říká Josef Hlávka strojnici těžebního stroje Marii 
Císařové, která je tady duší dopravy. Má na starosti všechny jízdy 
mužstva z jámy a do jámy a vyvážení horniny. Za více než pětadvacet 
let si dovede poradit se všemi pákami. „Jó, ještě nám nafoukejte 
vzduch“, dodává Josef Hlávka. 
Stojíme v kleci. Pohyb pákou má za následek cinknutí zvonku kdesi 
nahoře. Pauza a ještě trojí zvonění říká strojnici, že jedeme do třetího 
patra. Tady přichází ke slovu světlo na nezbytné přilbě. Třetí patro je 
asi třicet metrů pod zemí, teplota vzduchu kolem devíti stupňů 
nad nulou se během roku příliš nemění. Zatímco jdeme chodbou, 
pod holínkami čvachtá voda, na přilby kape voda ze stropu, Josef 
Hlávka vypráví. Zavzpomínal na chvíle před osmadvaceti roky, kdy 
nastoupil v Hliništi u Vimperka do autobusu a vydal se na cestu 
do Meziboří u Mostu. Tam z něj za dva roky udělali horníka, vrátil se 
na Šumavu a nastoupil na Václava. Od té doby poznal i jiné doly 



7 

 

na Českokrumlovsku, bylo třeba pracovat tam, kde to vyžadovala 
nutnost. 
Práce lamače není pro toho, kdo by se jí bál. V podzemí je třeba makat. 
Ve dvoučlenných skupinkách se lehko pozná, jak kdo pracuje. Úzké 
kolejnice končí, končí také chodba a začíná vlastní pracoviště Josefa 
Hlávky. Společně s Jardou Kasíkem razí překop, patřící do geologického 
průzkumu, k ověření dalšího ložiska rudy. Na konci chodby leží 
hromada vápence. Ten je tu od včerejšího konce směny. Stejně jako 
všechny šichty skončila i včerejší odstřelem. Denní koloběh, přesně 
vypočítaný na celodenní práci. Ráno odvézt horninu, potom položit 
kolejnice, prodloužit větrací a vodovodní potrubí, navrtat čelo chodby 
a kolem kilogramu trhaviny ranou skončit šichtu. 
Tím však práce Josefa Hlávky nekončí. Vedoucí brigády socialistické 
práce (BSP) má společně s ostatními horníky v kronice závazky, 
ve kterých rok od roku přibývá úkolů. Čteme: Pomoc na stavbě 
mateřské školy – 85 hodin, 246 hodin jarní úklidy v obci i na šachtě, 
sběr železného šrotu…. 
Anebo přijdou dva vagony fošen, tak je po směně vyloží. Vladimír 
Vyšohlíd vede modelářský kroužek, Miroslav Straka kroužek mladých 
ochránců přírody. Samozřejmostí se staly společné oslavy dětského 
dne i vánoční nadílky. Osmnáctičlenný kolektiv je dobrá parta. Sejdou 
se s dětmi, opečou vuřty, každý capart dostane třeba pomeranč a 
všichni jsou nakonec spokojeni a tak to má být. Spokojen je i vedoucí 
provozu František Kubiš. Od založení brigády jdou nahoru i pracovní 
výsledky a to je také důležité. Socialisticky žít a pracovat a naopak. 
Kus grafitové rudy v ruce Josefa Hlávky, kus šedivé hmoty se třiceti 
procenty uhlíku pohladí jeho oči. Kolik takových prošlo za léta jeho 
rukama. Mikrokrystalický grafit úpravna přemění na prášek, který se 
dostane třeba do hutí a poslouží při odlévání kovu. 
Malý nakladač na koleji supí jako splašená parní lokomotiva. To dělá 
ten vzduch, který nafoukal kompresor nahoře na povel strojnice. 
Vedoucí BSP Josef Hlávka ovládá tyto všechny mašinky s jistotou a 



8 

 

přehledem, stejně tak jako všechny práce v dole, při opravách a revizi 
strojního zařízení i funkci v závodním výboru ROH. Poslední dny měly 
pro něho slavnostní nádech. Před týdnem jejich BSP obdržela bronzové 
odznaky a čestný název brigáda Míru, v pondělí převzal Josef Hlávka 
v Bratislavě u příležitosti Dne horníků Řád rudé hvězdy práce. 
 
Kdo odpoví na výzvu? (Šumaváček – časopis Statku Frymburk 1980) 
Vladislav Pekárek, traktorista provozu Černá v Pošumaví odštěpného 
závodu Frymburk, vyzývá všechny pracovníky, kteří se budou podílet 
na lisování stonkového lnu na závodech Frymburk, Dolní Dvořiště a 
Vyšší Brod, k soutěži o nejvyšší dosažený výkon v lisování stonkového 
lnu. Vladislav Pekárek se sám zavazuje slisovat len na ploše 70 hektarů. 
Tohoto výkonu chce dosáhnout především plněním a překračováním 
daného pracovního výkonu, využitím příznivého počasí o sobotách a 
nedělích a v prodloužených směnách, důsledným prováděním DTÚ 
(denní technické údržby) s docílením minimální poruchovosti strojů. 
Tato výzva směřuje k dosažení rychlé a kvalitní sklizně stonkového lnu. 
 
Odpolední směna v akci (Jiskra 23. 7. 1982) 
Je čvrtek odpoledne. Lidé chvátají k vodě, teplota vzduchu se rovná 
tropickému vedru. V sodovkárně v Černé v Pošumaví mají však napilno. 
Před dvěma hodinami nastoupila do práce odpolední směna. Žízeň je 
zlá a spotřebitel se u pultu právem domáhá tekutého moku. Dina, 
Šumavanka, sodová voda, v sudech přepravovaná Citrokola a jablečný 
sirup. 
Miroslava Vrbová, mistrová provozu spolu s jedenácti pracovníky, 
zabezpečují odpolední chod stáčecí linky. Hodinový výkon plniče 
u třetinkových lahví je až 6 000 kusů a u sedmiček na 3 000. Za první 
dekádu července vyexpedovala sodovkárna celkem 329 000 kusů láhví 
nealkoholických nápojů. 
Vraťme se ale k odpolední směně. Kdo ji tvoří? Převážná část studentek 
střední ekonomické školy z Kaplice. Jana Panošová a Helena 
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Puritscherová obsluhují vkladač a vykladač lahví, Ivana Tomková 
bedlivým okem sleduje čistotu lahví. V rámci letní studentské aktivity 
zde děvčata pracují již druhý rok a jsou po všech stránkách spokojeny. 
Na směně najdeme i Zdenu Váchovou a dále Annu Bigasovou i Věru 
Kosiarskou, které jsou závodu věrny již přes desítku let. 
Dnes se část studentek vyměnila, pracují většinou po čtrnáctidenních 
turnusech. A pracují dobře, ke spokojenosti svého zaměstnavatele i 
ke spokojenosti své. 
 
Ze života BSP (Jiskra 17. 4. 1981) 
Ošetřovatelé z kontrolní stáje prvotelek na farmě Mokrá tvoří dobrý 
kolektiv, který čtvrtým rokem soutěží o titul BSP. Vedení odštěpného 
závodu Frymburk OP Šumava může být s dosavadními výsledky 
spokojeno, protože kontrolní stáj v Mokré, kde je ustájeno 96 krav se 
řadí již několik let mezi nejlepší stáje v okrese. 
Vedoucí brigády Vincenc Pocklan s úsměvem dodává: „Nastupujeme 
každý den do práce již v půl čtvrté ráno, abychom v devět dopoledne 
skončili, a odpoledne jsme ve stáji znovu až do devatenácté hodiny 
večer. Práce nás ale všechny baví, jak nejmladší Milenu Motyčákovou, 
tak i Annu Knotkovou, která zde pracuje nejdéle ze všech.“ V loňském 
roce dodali z kontrolní stáje v Mokré 37 000 litrů mléka. 
 
Všední dny u jezera /Jihočeská pravda 18. 7. 1980/ 
Zazvonili jsme u dveří hezkého domku v řadové zástavbě v Černé 
v Pošumaví. Otevřeli nám dva trochu udivení kluci. Jejich matka měla 
plné ruce práce s obědem, ale upřímně nás zvala dál. Před dvěma 
hodinami se vrátila ze směny v kravíně. Ošetřovatelka dojnic 
na odštěpném závodě OP Šumavě ve Frymburku už pět let pracuje 
na hospodářství v Černé. „Co vám mám povídat, vždyť je to práce jako 
každá jiná“, řekla nám potom u šálku kávy. Je pro ni už samozřejmostí 
vstávat v době, kdy většina ostatních lidí ještě spí. Nástup o půl čtvrté, 
cesta přes celou obec nahoru ke kravínu, kde čeká 35 krav. A potom 
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práce, běžný denní kolotoč. Je o to těžší, že tady všechno záleží jen 
na lidských rukou. Naložit hnůj na drážku, vyvézt, naložit krmení, dát 
do žlabů, přidat jádro, omýt vemena dojnic, přenášet konve dojícího 
automatu. 
„Bylo mi trochu těžko, když jsem tady nastoupila. Ve stáji, kde jsem 
pracovala předtím, byla přece jenom mechanizace. Ale už jsem si 
zvykla a vyrábět musíme s tím, co máme.“ To jsou slova členky strany 
Hany Kortánové. Už jako svazačka pochopila, kde je její pevné místo, 
poznala funkci předsedkyně vesnické organizace ČSM. Teď je členkou 
celozávodního výboru KSČ a druhé volební období kandidátkou pléna 
OV KSČ v Českém Krumlově a členkou zemědělské komise. 
Ve své práci v kravíně se střídá ve směnách s další obětavou pracovnicí 
Antonií Podroužkovou. Obě u svěřených dojnic dosáhly v loňském roce 
užitkovost tři tisíce litrů při spotřebě 0,24 kg jádra na litr mléka. I když 
jde o nemoderní provoz, odevzdávají Hana Kortánová a Antonie 
Podroužková mléko od svých dojnic ve vysoké kvalitě, zařazované 
do první jakostní třídy. Bez zajímavosti není, že za celých pět let jim 
neuhynulo ani jedno tele. Teď v letním období se krávy pasou, v zimě 
se jim všechno krmení vozí na ručním vozíku. Viděli jsme celou stáj 
s Terezou, Marčou, Stračenou a bůhví, jaká jména jim jejich 
ošetřovatelky ještě vymyslely. Všechna zvířata byla vzorně čistá, každý 
den je omývají hadicí a čistým hřbílkem. „Znám je všechny dobře, vím, 
co od které mohu čekat“, vypráví Hana Kortánová. „Většina z nich je 
tady řadu let, máme pro ně jména a je nám líto, když pak musí pryč“. 
Hana Kortánová pamatuje doby, kdy tady v družstvech dojily krávy 
osmnáct, devatenáct set litrů ročně. Hodně vody uplynulo od těch časů 
ve Vltavě. Dnes i tady, v dříve chudých stráních Šumavy, mají 
zemědělci pěkné výsledky. Samozřejmě, že předpoklady dává dobrý 
chovný materiál, plemenářská práce na vysoké úrovni, ale o konečném 
efektu vždy rozhodují lidé ve výrobě. 
Ranní směna ve stáji končí před polednem, odpolední v sedm večer. 
Střídají se po týdnu. Hana Kortánová odchází k rodině, občas ji čeká 
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schůze na MNV, kde je poslankyní, čas od času jezdí na jednání 
stranického orgánu do okresního města. Při tom všem stačí vychovávat 
tři děti a mít dobré pracovní výsledky. Už to samo o sobě svědčí, že je 
celý den v jednom kole. Pomáhat musí i manžel, technik rostlinné 
výroby. 
Před časem dostala Hana Kortánová odznak Nejlepší pracovnice OP 
Šumava, v letošním roce byla její pracovní iniciativa oceněna uznáním 
z nejvyšších – státním vyznamenáním Za vynikající práci. Jeho nositelka 
nepatří k lidem, kteří ustrnou, pro které je vysoké ocenění tečkou. 
Chce dělat dobře svou práci a odvést něco navíc. 
Rok plyne za rokem, také Šumava mění svou tvář, rostou nové, 
moderní stavby, přicházejí lidé. Vždyť to není tak dlouho, co se poprvé 
roztočily turbíny lipenské elektrárny. A dnes už má jezero i okolí 
bohatou historii. Píšou ji lidé dneška, hrdinové všedních dnů. Takoví, 
k nimž patří i Hana Kortánová. 

 F. Z. 

 
Společenská rubrika 

 

V červnu svá výročí oslaví paní Irma Soustružníková, 
Pavla Turková, Anna Čertická, Anna Hájková a pan 

Antonín Vácha. 
Všem jubilantům přejeme vše nejlepší, 

hodně štěstí, zdraví a pohody v osobním 
životě. 

                                         Za SPOZ Věra Daňová 

V květnu zemřela paní Hildegarda Zlámalová a Marcela Hrubešová. 
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Vzpomínky pamětníků – přínos 
k oživení historie 
Nese-li si člověk na svých bedrech již nějaký ten křížek a žije-li v daném 
místě několik desítek let, pamatuje si samozřejmě řadu událostí, které 
se v jeho okolí za celou tu dobu udály. V tom případě je možno na něho 
pohlížet jako na pamětníka a proto jako takový by se mohl o své 
vzpomínky a poznatky podělit s ostatními. Každý si něco pamatuje, co 
je zajímavé pro budoucí pokolení, každý však nemá určitý dar řeči, aby 
své vzpomínky interpretoval. 
Ve své dlouholeté funkci kronikáře naší obce jsem poznal mnoho velmi 
zajímavých lidí a mrzí mě trochu to, že jsem je, právě v dřívějších létech 
„nevyzpovídal“. Dnes už nejsou mezi námi a určitě by nám tehdy 
mnoho zajímavého mohli říct. Ale později se přece jen podařilo některé 
„starší“ pamětníky k rozhovoru přimět, takže dnes je k dispozici 
dvacítka vyprávění a doufám, že to není konec.  
Všem pamětníkům, se kterými jsem rozhovor vedl, bych chtěl 
poděkovat za jejich vyjádření, někteří ho, bohužel, již neuslyší. Zvlášť 
však v tomto článku děkuji nejen za rozhovor, ale i za celoživotní dílo 
těm, kteří v tomto roce oslavují své význačné jubileum. 
Blahopřeji nejprve naší nejstarší občance paní Vlastě Žilíkové, která se 
dožila nádherných 95 let, a kterou my starší stále před sebou vidíme 
jako tu ochotnou a pracovitou zdravotní sestru. Celý svůj život a 
vzpomínky na řadu událostí měla ve svém vyprávění velmi přesně 
uspořádané, pro budoucí pokolení velmi významné.  
V tomto roce oslavuje významné kulaté výročí jistě všem známý pan 
Karel Vrba. Víme, že byl obětavým a pracovitým horníkem Tuhových 
dolů, ovšem pamatujeme si ho především jako člověka spjatého 
zejména se stavební činností v naší obci, snad žádná stavba neproběhla 
bez jeho účasti. Rozhovor s ním jsem sice neprovedl já, ale poskytl 
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velmi cenné informace pro diplomovou práci studentce Kateřině 
Milichovské z Vyššího Brodu. 
Rozhovor mi poskytla i paní Ludmila Prenerová, která dnes bydlí 
v Dobčicích u Záboří na Českobudějovicku a dožívá se stejného věku. Ta 
prožila své mládí v Dolní Vltavici právě v době osvobození a příchodu 
Američanů a její vzpomínky jsou velmi cenné.  
O pět let mladší je pak paní Erika Zemanová, která prožívala mládí a 
dospívání v Dolní Vltavici, což pak sepsala ve své druhé knize nazvané 
Zatopené domovy aneb Vzpomínky na mládí. Pro nastupující generace 
opět velmi cenné poznatky. Její vrstevnicí byla paní Anna Augstenová, 
která nás, bohužel, již opustila. Ta přispěla i částí vyprávění a rodinných 
fotek právě z mládí v Dolní Vltavici. 
Další pamětník, opět žijící dříve v Dolní Vltavici, je pan Antonín Pártl. 
Ten letos slaví stejné výročí jako naše osvobozená republika. V jeho 
současném bydlišti v Brloze, zavzpomínal na své mládí v Dolní Vltavici. 
Všichni tito pamětníci a samozřejmě všichni ostatní, dostali své místo i 
ve Zpravodaji obce a všem touto cestou děkuji a všem oslavencům 
ještě jednou přeji zejména mnoho zdraví do dalších let. 
PS. Najděte, vy všichni ostatní starší, odvahu sami v sobě a pokuste se 
zavzpomínat na vše, co jste v naší obci, za uplynulá období prožili. Rád 
se s vámi setkám. 
 

František Záhora 
 
 

Koupím byt v osobním vlastnictví 
v Černé v Pošumaví 

Tel.: +420 602 761 024 nebo 
predio@predio.cz 
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ZPRÁVIČKY ZE ŠKOLKY 
 Ve středu 29. dubna nás navštívily děti z Mateřské školy Tučapy. 

Společně jsme si pohráli, popovídali a ochutnali dobroty, které 
jsme pro ně připravili. Spousta dětí se skamarádila a při loučení 
dokonce ukáplo několik slziček. 

 V pondělí 11. května jsme se pobavili a poučili u pohádky 
divadla ZVONEČEK Chytrá horákyně. 

 Na úterý 12. května jsme připravili maminkám k svátku besídku. 
Doufáme, že jim udělalo radost nejen naše vystoupení, ale i 
dárek – zdravý sedmikráskový sirup. 

 V pondělí 18. května jsme navštívili 
místní Tiskárnu Černý s.r.o. Měli jsme 
možnost poznat, jak vznikají knihy, 
kalendáře, letáky apod. Kromě 
užitečných poznatků a zážitku jsme si 
odnesli i spoustu zajímavého 
tištěného materiálu. Moc děkujeme 
manželům Černým za čas věnovaný 
naší školce nejen při této exkurzi, ale 
i při přípravě našeho loga.  

 V úterý 19. května nás navštívil pan 
Radek Brus v VLS Horní Planá s velmi 
zajímavým programem o lese a jeho obyvatelích. 

 Ve středu 20. května se jely starší děti vydovádět do bazénu a 
solné jeskyně do Frymburku a 15. a 22. května mladší děti 
do bazénu do Volar. 

 Těm, kteří rádi využívají přírodu pro své zdraví, předkládáme 
recept na   SEDMIKRÁSKOVÝ SIRUP 

250g květů sedmikrásky, půlka citrónu 
40g cukru, 1l vody 

kolektiv MŠ 
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Nabídka pro občany 
Obec  Černá v Pošumaví získala  od  SMOJK pro své občany 
kompostéry.  
Kdo má zájem o kompostér, může si ho zdarma vyzvednout 
na obecním úřadě ve středu 10. 6. od 13,00. 
Se zájemcem o kompostér bude sepsána smlouva o výpůjčce na dobu 
5let, k sepsání  je třeba  občanský průkaz.  
Po uplynutí této doby kompostéry bezúplatně přechází do vlastnictví 
vypůjčitele, pokud budou dodrženy touto smlouvou dohodnuté 
podmínky.  
 

Proč kompostovat  

Během pěstování z půdy postupně mizí živiny, které je potřeba 
průběžně doplňovat. Chemická hnojiva mohou mít negativní účinek 
na přirozenou strukturu půdy. Zvolit správné složení hnojiv a jejich 
dávkování bývá často velmi obtížné, kvalitní hnojiva jsou drahá.  

Potřebný organický materiál bohatý na živiny si snadno připravíme 
sami kompostováním, během kterého dochází za pomoci vzduchu a 
půdních mikroorganismů k přeměně velkých organických látek 
na menší, stabilnější a pro rostliny snadněji dostupnější složky 
označované jako humus.  

Velikou výhodou kompostování je využití odpadu ze zahrad a 
z kuchyňských zbytků. Až dvě třetiny odpadu, který běžně vyhazujete 
do popelnice, můžete zužitkovat. Přispějete tak ke snížení výdajů 
za odvoz odpadu, skládkování a pomůžete tím šetřit životní prostředí.  
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Potřebujeme JSDHO, nebo jsou to jen 
„dovážeči vody“? 
V minulých článcích jsem Vás, čtenáře obecního zpravodaje, 
informoval o činnosti Sboru dobrovolných hasičů obce. Nyní bych rád 
odpověděl na otázky, které se v posledních dnech šíří naší obcí, tedy 
zda potřebujeme tuto jednotku sboru dobrovolných hasičů obce (dále 
jen JSDHO), zda na ni nevynakládáme finanční prostředky zbytečně či 
těch prostředků nevynakládáme mnoho, k čemuže tato jednotka je, 
když po příjezdu k události stejně musí počkat na příjezd 
profesionálních hasičů. 

Celá situace kolem Sboru dobrovolných hasičů je trošku složitější než 
samotná otázka. Za prvé je nutné rozlišit, že Sbor dobrovolných hasičů 
Černá v Pošumaví je občanské sdružení jako kterékoliv jiné. To důležité 
pak je, že mimo tento sbor je Jednotka sboru dobrovolných hasičů 
obce, která byla zřízena rozhodnutím obce s účinností od 1. 5. 1997. 

Pokud provedeme krátký rozbor norem, které se problematikou 
ochrany obyvatelstva, požární ochrany a krizového řízení zabývají, 
zjistíme, že: 
a) Usnesením předsednictva České národní rady č. 2 ze dne 
16. prosince 1992 o vyhlášení LISTINY ZÁKLADNÍCH PRÁV A SVOBOD 
jako součásti ústavního pořádku České republiky (dále jen ČR) stát 
mimo jiné deklaruje, že každý má právo na život, ochranu zdraví a 
příznivé životní prostředí, ve kterém žije. 
b) Ústavní zákon č. 110 ze dne 2. dubna 1998 o bezpečnosti ČR řeší, že 
bezpečnost ČR zajišťují ozbrojené síly (Armáda), ozbrojené 
bezpečnostní sbory (Policie ČR, Vězeňská a Justiční stráž), záchranné 
sbory a havarijní služby. 
c) Zákon číslo 239 ze dne 28. června 2000 o integrovaném záchranném 
systému (dále jen IZS) ve svém obsahu definuje mimo jiné pojmy 
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Mimořádná událost, Záchranné a likvidační práce (dále jen ZaLP). Dále 
je tímto zákonem stanoveno rozdělení IZS na složky základní a ostatní. 
Zde je třeba zdůraznit, že mezi základní složky IZS patří spolu 
s Hasičským záchranným sborem, Policií České republiky a Zdravotní 
záchrannou službou i Jednotky požární ochrany zařazené do plošného 
pokrytí kraje jednotkami požární ochrany (kam byla naše jednotka 
Nařízením Jihočeského kraje číslo 36 ze dne 13. 9. 2011 zařazena). 
d) Zákon č. 133 ze dne 17. prosince 1985 o požární ochraně ukládá 
obcím povinnost zřídit jednotku sboru dobrovolných hasičů obce, která 
provádí ZaLP při živelních pohromách a jiných mimořádných 
událostech. Dále tento zákon stanovuje obci další povinnosti, např. 
udržovat akceschopnost JSDHO, zabezpečovat její materiální a finanční 
potřeby apod.. 

Z výše uvedených právních norem je zřejmá odpověď. Protože je obec 
povinna JSDHO zřídit, udržovat, materiálně a finančně ji zajišťovat, 
udržovat její akceschopnost ap., tuto jednotku mít musíme. A protože 
byla naše jednotka Nařízením Jihočeského kraje číslo 36 ze dne 13. 9. 
2011 předurčena jako Jednotka požární ochrany k provádění 
záchranných a likvidačních prací při živelních pohromách a jiných 
mimořádných událostech, jedná se o základní složku IZS, což s sebou 
přináší určité úkoly, povinnosti a naopak také výhody např. v čerpání 
dotací či příspěvků kraje. 

Pokud budeme hledat odpověď na otázku, zda musí JSDHO čekat 
na příjezd profesionálních hasičů, jak v naší obci také občas zaznívá, 
opět lze vyjít z příslušných norem, zejména pak: 
a) z vyhlášky Ministerstva vnitra č. 247 ze dne 22. června 2001, která 
stanovuje jednak organizaci plošného pokrytí kraje jednotkami požární 
ochrany, dále pak vnitřní organizaci jednotek a vybavení jednotek 
požární technikou a věcnými prostředky, stanovuje dobu výjezdu 
jednotky (již byla v předchozím článku zpravodaje zmíněna). 
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Podstatným pro odpověď na naši otázku je, že tato norma řeší i zásady 
velení a činnosti hasičů při požáru, přičemž hlavní zásadou je, že 
při zásahu více než 2 jednotek převezme velení ten velitel jednotky, 
jehož jednotka zahájila činnost jako první. Tento velitel velí buď stále, 
nebo do doby, než velení převezme některý z velitelů JPO poté, co 
využije právo přednostního velení, které je zde taktéž specifikováno.  
b) z vyhlášky Ministerstva vnitra č. 328 ze dne 5. září 2001 vyplývá, že 
velitel JPO řídí provádění ZaLP do doby příchodu oprávněného orgánu, 
jemuž s ohledem na charakter mimořádné události přísluší řízení ZaLP 
(zde se může jednat např. o pátrání po pohřešované osobě, oznámení 
o úmyslu osoby demonstrující sebevraždu či provádění evakuace 
při oznámení o uložení nástražného výbušného systému než událost 
převezme Policie ČR, při oznámení o nálezu předmětu s podezřením 
na B-agens do příjezdu Státního ústavu jaderné, chemické a biologické 
ochrany apod. a to v souladu s Typovými činnostmi IZS, které jsou 
rozpracovány v souladu s § 18 této vyhlášky). 
 
Nyní tedy známe odpověď na otázky nesoucí se naší obcí. Jednotku 
sboru dobrovolných hasičů potřebujeme, obec má za povinnost tuto 
zřídit a starat se o ni, zajišťovat její potřeby. Jednotka po vyslání 
ze strany KOPIS (popsáno v předminulém článku zpravodaje) a výjezdu 
na místo události nejen že nemusí čekat na příjezd Hasičského 
záchranného sboru, ale ihned musí zahájit provádění ZaLP. Navíc se 
naše jednotka může dostat do situace, kdy jeden z našich tří 
vyškolených hasičů (velitel jednotky, jeho zástupce či velitel družstva) 
může velet celému IZS, tedy nejen hasičům, ale i policistům, vodní 
záchranné službě, havarijním službám (E-ONu, ČEVAKu, Armádě ČR 
ap.) ale může se dostat do situace, kdy bude nadán pravomocemi 
využít oprávnění zakázat vstup na místo zásahu, nařídit bezodkladné 
provádění či odstraňování staveb, ale i vyzvat právnickou či fyzickou 
osobu k poskytnutí osobní či věcné pomoci. Pokud i nyní v někom 
převládají pocity, že obec v naší jednotce utápí finanční prostředky nás 
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všech, pak je na místě sdělit, že veškerý majetek JSDHO je majetkem 
obce a tento majetek se čerpáním krajských dotací (ať již investičních 
např. na plánovanou výstavba garáže pro hasící techniku, tak i 
neinvestičních na vybavení jednotky) a příspěvků zvyšuje více, než jsou 
provozní náklady jednotky při provádění ZaLP a údržbě techniky. 

SOPTÍK 
 
 

MAS ROZKVĚT – nejen administrátor 
dotací a realizátor projektů, ale také 
poradce  
 
Neorientujete se dostatečně v oblasti dotací ze zdrojů EU, jednotlivých 
ministerstev nebo Jihočeského kraje? Nově Vám MAS Rozkvět nabízí 
poradenství v oblasti získávání dotací. 
 
MAS Rozkvět, z.s.  v rámci své komerční činnosti přichází s nabídkou 
individuálního dotačního poradenství pro podnikatele i obce.   
 
Naším cílem je najít pro vás co nejvhodnější dotační titul a naprosto 
realisticky vám vyhodnotit, zda máte reálnou šanci na získání dotace. 
Naším zájmem je pomoci při financování Vašich projektových záměrů, 
které přispějí k rozvoji našeho regionu - finanční prostředky získané 
poradenstvím budou využity na spolufinancování další činnosti, 
provozu a zastřešujících projektů MAS. 
 
Zájemci se mohou obracet na kancelář MAS nebo přímo 
na projektovou manažerku ing. Kozákovou. 

Ing. Marta Krejčíčková 
Manažerka MAS Rozkvět 



20 

 

Výsledky ankety Fóra Zdravé MAS 
Rozkvět  
Jak jsme Vás informovali v předminulém vydání Zpravodaje, ve dnech 
14. 4. 2015 a 21. 4. 2015 proběhla v Pištíně a Horní Plané první oficiální 
Fóra Zdravé MAS Rozkvět jako člena Národní sítě Zdravých měst ČR 
(NSZM) – setkání obyvatel obcí Chelčicko-Lhenicka, Svazku obcí Blata a 
Lipenska.  
Na Fóru Zdravé MAS Rozkvět byly pojmenovány problémy území MAS 
Rozkvět. Pokud měl kdokoliv z území MAS zájem vyjádřit se 
k diskutovaným tématům u jednotlivých stolů fóra a nezúčastnil 
se těchto setkání, měl možnost hlasovat v tzv. ověřovací anketě. Cílem 
ankety bylo potvrzení navržených prioritních témat. 
A jak to tedy dopadlo? 
Ze všech návrhů předložených u 8 tematických stolů: 1) Místní 
ekonomika a podnikání – Zaměstnanost v místě; 2) Životní prostředí – 
Krajina, příroda, prostředí, … pro život; 3) Sociální prostředí – Sociální 
služby na dosah; 4) Zdravý životní styl – Zdraví obyvatel; 5) Místní 
tradice – Kultura; 6) Vzdělávání a výchova; 7) Venkov a zemědělství; 
8) Stůl mladých – prošly hlasováním s největším počtem hlasů tyto 
problémy a náměty, kterými se budeme dále zabývat – TOP10: 

I. Podpora SDH (sporty, mládež, kulturní akce) a JSDHO (vybavení, 
technika) 

II. Financování místních spolků, Podpora dobrovolných spolků, 
které se podílejí na životě obcí a práci s mládeží 

III. Podpora výjezdových jednotek dobrovolných hasičů měst a obcí 
IV. Obnova vodohospodářské infrastruktury – protipovodňová 

opatření, kanalizace 
V. Podpora regionální produkce 

VI. Nedostatek lékařů 
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VII. Podpora terénních sociálních služeb (stacionář pro seniory, 
podpora služeb v domácím prostředí) 

VIII. Sportoviště pro veřejnost – Nedostatek hřišť, propojení a 
dobudování cyklostezek; málo košů na odpadky 

IX. Vyšší podpora drobným podnikatelům prostřednictvím OP 
2014-2020 (administrace prostřednictvím MAS) 

X. Motivační program – třídění odpadů 
Nejde jen o „problémy k řešení MASkou“ – samozřejmě, že se spojíme 
s obcemi a také spolky, kterých se předložené návrhy týkají, a 
pokusíme se najít společná řešení – a především peníze na jejich 
realizaci. 
Vyhodnocení, jak se nám daří vyřešit TOP10, budeme provádět 
průběžně. Již nyní ale MAS přijala organizační opatření na podporu 
řešení zvýšení podpory drobných podnikatelů – v rámci kanceláře MAS 
byla přijata nová projektová manažerka jako poradce pro oblast 
podnikání a lidských zdrojů.  

Ing. Marta Krejčíčková 
koordinátorka Zdravé MAS Rozkvět 

 

Zveme všechny občany na 
Slavnosti obce 

Černá v Pošumaví 
 

V sobotu 27. 6. 2015 od 14 hod.  

na parkovišti u autobusové zastávky 
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Lipno nature s.r.o. 

VLADIMÍR CNOTA 

SOUKROMÝ ZEMĚDĚLEC HOSPODAŘÍCÍ VE VAŠÍ LOKALITĚ 

HLEDÁ POZEMKY K PRONÁJMU, VHODNÉ K ZEMĚDĚLSKÉ 

ČINNOSTI. 

Nabízíme roční pronájem 2 - 3 000 Kč/ha 

VEŠKERÉ ADMINISTRATIVNÍ ZÁLEŽITOSTI S PŘEVODEM 

NÁJEMNÍ  SMLOUVY A DANĚ Z POZEMKU VYŘÍDÍME 

ZA VÁS. 

TEL:720 101 603 p. CNOTA, p. KUKAČKA 

Vladimír Cnota IČ: 72204605  

Vyšehrad 169, 38101 Český Krumlov  

telefon: +420 720 101 603  

email: info@lipnonemovitosti.cz 

http://www.lipnonemovitosti.cz/  
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RÁČKOVKA 
Tento druh hádanky se luští vpisováním slov podle dané legendy a 
počtu písmen do středu a zpětně od středu. Písmena v úhlopříčce 
z levého spodního rohu do pravého horního rohu tvoří tajenku. 
Téma ráčkovky: 
V druhé polovině XIV. století bylo celé zboží naší oblasti rozděleno 
na rychty. Veškeré vesnice - Hirzov, Bližná, Radslav, Černá, Mokrá, 
Slavkovice a Hubenov – tvořila rychta. 
 

        

        

        

        

        

        

        

        

 

LEGENDA 
DO STŘEDU: zápisníky /6/; vzdálená místa /5/; egyptský veletok /3/; 
toho ….. nebude, aby český král z boje utíkal /5/; roztíratelný směsný 
tuk /4/; plk /3/; chemická značka uranu /1/; anglicky láska /4/; 
sladkovodní korýš /3/; kuchyňské náčiní /3/; příslušník ozbrojených sil 
/5/; kůň, oř /5/; první písmeno abecedy /1/; mezi včera a zítra /4/; 
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egyptský bůh slunce /2/; zhoubná nemoc /3/; slovensky kapr /5/; 
předložka /2/. 
OD STŘEDU: náš světadíl /6/; mimo /4/; chemický toxický prvek /5/; 
předseda fotbalistů Černé /4/; lahodný nápoj /3/; blízká obec, poutní 
místo /5/; menší stavba přes vodní tok /5/; převrat, povstání /8/; 
přítel, kámoš /7/; odpad v truhlárně /7/; kmeny poražených stromů 
zbavené větví /5/; sada /3/; osobní zájmeno /2/. 
 

Vyluštění ze Zpravodaje květen 2015:  

PATTON, KONĚV, MALINOVSKIJ, RYBALKO 

, 

Oznámení redakce                               
Redakce oznamuje, že příspěvky můžete posílat elektronickou poštou 
na adresu zpravodajcerna@email.cz, nebo je předat v písemné podobě 
na Obecním úřadě. Uzávěrka prázdninového zpravodaje červenec + 
srpen bude 25. června 2015. 

ReZp 
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